
International humanitarian law: 

International humanitarian law is a branch of public international law, 

and its voids are undoubtedly the sources of public international law. The 

focus on that part of the study will be on the sources of international 

humanitarian law from the sources of public international law. The most 

important sources are 

1- International law 

2- Rules of customary international law 

3- Judgments of international courts  

4- Opinions and writings of senior jurists  

5- Declarations and resolutions issued by the International Labor Union, 

such as the resolutions of the United Nations General Assembly. 

 

انمبٌَٕ انذٔني الإَسبَي ْٕ فشع لا يزجزأ يٍ فشٔع انمبٌَٕ انذٔني انؼبو، ٔػهيّ فإٌ يصبدسِ ثلا 

جزء يٍ انذساسخ سيُصت شك ْي رارٓب يصبدس انمبٌَٕ انذٔني انؼبو. نزا، فإٌ انزشكيز في ْزا ان

نهزؼشف ػهٗ يصبدس انمبٌَٕ انذٔني الإَسبَي انًسزًذح يٍ يصبدس انمبٌَٕ انذٔني انؼبو. ٔأْى 

 :ْزِ انًصبدس ْي

 الارفبليبد انذٔنيخ  -1

 لٕاػذ انمبٌَٕ انذٔني انؼشفي  -2

 أحكبو انًحبكى انذٔنيخ  -3

 آساء ٔكزبثبد كجبس انفمٓبء  -4

انصبدسح يٍ انٓيئبد ٔانًُظًبد انذٔنيخ، كمشاساد انجًؼيخ  ٔالإػلاَبد ٔانمشاساد -5

 انؼبيخ انزبثؼخ نلأيى انًزحذح.

This part of the study will also address, albeit briefly, the historical 

development of the rules of international humanitarian law in ancient 

civilizations and in the heavenly laws, as this is of great importance as it 

contributes to clarifying the motives and obstacles that accompanied the 

emergence of this law, which can be used to improve the shortcomings in 

the future. 

 



كًب سيزطشق ْزا انجزء يٍ انذساسخ، ٔنٕ ثشكم يخزصش، نهزطٕس انزبسيخي نمٕاػذ انمبٌَٕ 

انذٔني الإَسبَي في انحضبساد انمذيًخ ٔفي انششائغ انسًبٔيخ، حيث أٌ نزنك أًْيخ كجيشح كَّٕ 

بْى في رٕضيح انذٔافغ ٔانًؼٕلبد انزي ٔاكجذ َشأح ْزا انمبٌَٕ ٔانزي يًكٍ الاسزفبدح يُٓب يس

 نزحسيٍ يب يشٕثّ يٍ لصٕس في انًسزمجم.

Finally, and since the codification of international humanitarian law and 

its transfer from heavenly laws, customs, internal laws and jurisprudence 

to the core of important international charters has contributed to the 

development of the provisions of this law, the last part of the study will 

look at the stages of that development to identify their causes and then 

discover the shortcomings that were made Treating them and others that 

are still far from regulation and agreement, and thus searching for means 

to overcome them in the future, in order for international humanitarian 

law to reach the desired degree of perfection. 

ٔأخيشاَ، ٔثًب أٌ رمُيٍ انمبٌَٕ انذٔني الإَسبَي َٔمهّ يٍ انششائغ انسًبٔيخ ٔالأػشاف ٔانمٕاَيٍ 

ثيك دٔنيخ ْبيخ لذ سبْى في رطٕس أحكبو ْزا انمبٌَٕ، انذاخهيخ ٔالاجزٓبداد انفمٓيخ إنٗ صهت يٕا

فإٌ انجزء الأخيش يٍ انذساسخ سيجحث في يشاحم رنك انزطٕس نهزؼشف ػهٗ أسجبثٓب ٔيٍ ثى 

اكزشبف جٕاَت انمصٕس انزي رًذ يؼبنجزٓب ٔالأخشٖ انزي لا رزال ثؼيذح ػٍ انزُظيى ٔالارفبق 

ب يسزمجلا لأجم ٔصٕل انمبٌَٕ انذٔني الإَسبَي ٔثبنزبني انجحث ػٍ ٔسبئم كفيهخ نهزغهت ػهيٓ

 نذسجخ انكًبل انًشجٕح.

Examples of the primacy of Islamic law in consolidating the principles of 

international humanitarian law in terms of: 

1. Rejection of actions that humiliate the human dignity of the enemy, 

freedom from all unnecessarily restrictions, or infliction of unjustified 

pain on the enemy. 

2. Observing the rights of the dead and forbidding them to mutilate the 

corpses of enemies. 

3. Adoption of the principle of distinction between combatants and non-

combatants, and that military actions are directed only against persons 

who are capable of fighting and who have been designated and dedicated 

to that. 

4. Respect for the rights of prisoners and not to differentiate between 

relatives. 

 



5. Prohibition of treachery in war. 

6. For its interest in civilian objects. 

 

 :حيث يٍ الإَسبَي انذٔني انمبٌَٕ نًجبدئ رشسيخٓب في الإسلاييخ انششيؼخ أسجميخ ػهٗ أيثهخ

سفضٓب نلأفؼبل انًٓيُخ نهكشايخ الإَسبَيخ نهؼذٔ، ٔنهزحشس يٍ كم ليذ ثغيش ضشٔسح، أٔ إنحبق  .1

 الآلاو انزي لا يجشس نٓب ثبنؼذٔ.

 يشاػبرٓب نحمٕق انمزهٗ َٔٓيٓب ػٍ انزًثيم ثجثث الأػذاء.  .2

مبرهيٍ، ٔنؼذو رٕجيّ الأػًبل انؼسكشيخ إلا ضذ إلشاسْب نًجذأ انزًييز ثيٍ انًمبرهيٍ ٔغيش انً .3

 الأشخبص انمبدسيٍ ػهٗ انمزبل انزيٍ رى رخصيصٓى ٔركشيسٓى نزنك.

 احزشايٓب نحمٕق الأسشٖ ٔثؼذو انزفشيك ثيٍ الألبسة. .4

 حظشْب نهغذس في انحشة.  .5

 يخ.لاْزًبيٓب ثبلأػيبٌ انًذَ .6

 

 

 

 


